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Konstitueret formand 
i Lev Frederiksberg og
bestyrelsesmedlem i Lev
samt medlem af Frederiksberg 
Kommunes Handicapråd
Jørgen Danielsen
Tlf. 21 40 28 83
E-mail: jorgen@kreds.lev.dk

Kasserer
Lars Kramer
Tlf. 29 99 88 44
E-mail: lars.kramer@mail.dk

Sekretær
Wibeke Vadstrup
Tlf. 53 26 74 53
E-mail: wibeke@bie-vadstrup.com

Bestyrelsesmedlem
Ejvind J. Wilms
Tlf. 20 42 48 42
E-mail: ejvind.wilms@kreds.lev.dk

Bestyrelsesmedlem
Alexander Waschke
Tlf. 20 44 20 49
E-mail: ajaxwaschke@gmail.com

Bestyrelsesmedlem
Lotte Kofoed
Tlf. 28 71 92 86
E-mail: lottekofoed@gmail.com

Suppleant
Vibeke Persson
E-mail: vipers@webspeed.dk

ANNONCER
Rosengrenen ApS
Hovedgaden 8
8670 Låsby
Tlf. 86 95 15 66
kl. 8.30-12.00 og 12.30-15.00
Mail: info@rosengrenen.dk
– hvortil alle spørgsmål 
vedr. annoncer bedes rettet.

SATS OG TRYK
Intryk
Tlf. 70 21 10 00
www.intryk.dk

Indlæg til bladet modtages med glæde 
— send til: ejvind.wilms@kreds.lev.dk

Bidrag og gaver kan indsættes på vores 
konto i  Arbejdernes Landsbank,
5323-0000313561. 
Vi modtager også gerne bidrag via
MobilePay: 29165

www.frederiksberg.lev.dk

Du kan også møde os på:
www.facebook.com/
Levfrederiksberg
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Lovforslaget, der skulle give kommuner mu-
lighed for at opsige borgere med handicap 
fra deres bolig, er trukket tilbage af boligmi-
nisteren. Levs landsformand glæder sig over, 
at der blev lyttet til kritikken af det skandaløse 
forslag.

Der skal ikke gennemføres forsøg med men-
nesker med udviklingshandicaps lejerettig-
heder. Vi vil ikke flyttes rundt med, bare fordi 
kommunen synes, det er ”mest hensigtsmæs-
sigt”. Det var en del af den klare melding fra 
Levs repræsentantskabsmøde i weekenden.
Og noget tyder på, at der er blevet lyttet til 
meldingerne fra Lev – og fra DH, Institut for 
Menneskerettigheder og andre organisationer 
på området. Boligministeren sendte således 
et brev til Folketinget med besked om, at 
forslaget om forsøg med opsigelse af lejere 
med handicap trækkes tilbage.

Konkret sker det ved, at boligministeren har 
stillet et ændringsforslag til det oprindelige 
lovforslag, og her foreslås det, at den del af 
lovforslaget, der muliggør forsøg med opsi-

gelse af lejere i almene ældre- og plejeboliger, 
udgår af lovforslaget.

Levs landsformand, Anni Sørensen, er glad 
for, at boligministeren har lyttet til kritikken 
og hurtigt taget konsekvensen og trukket 
forslaget tilbage:

- Det var et chok, da vi pludselig blev klar over, 
at man endnu en gang ville til at lave forsøg, 
som ville give mennesker med handicap mar-
kant dårligere lejerettigheder – ene og alene 
fordi de har behov for hjælp i hverdagen.

- Nu er denne del af forslaget så trukket, og 
det er der grund til at glæde sig over. Jeg ser 
det som en direkte konsekvens af den dialog, 
vi har haft med en række ordførere fra de 
politiske partier. Der blev lyttet – og derfor fik 
forslaget også meget kritik, da det blev første-
behandlet i Folketinget, siger Anni Sørensen.

Jørgen Danielsen
Konstitueret formand for Lev Frederiksberg

Lederen



Nekrolog
Lev Frederiksberg mistede fredag d. 18. de-
cember 2020 vores formand Kirsten Bartroff, 
da hun tabte kampen til kræften, der tog 
hende bort fra familien og os, i en alt for tid-
lig alder.

Hvor starter man med sine ord, når det urime-
lige synes at ramme så hårdt? Lad mig gøre 
et spagt forsøg på at yde Kirsten retfærdighed 
som formand og menneske for vores afdeling 
af Lev med disse kendte linjer:

Som et strejf af en dråbe
Fik vi lov til at håbe
På de ting, som skal komme
Førend livet er omme

Tekst/musik: Kim Larsen/Gasolin

Tilbage i 1996 mødte jeg første gang Kirsten på 
barselsgangen på Frederiksberg Hospital, hvor 
hun og Allan lige var blevet forældre til Bodil 
og Sigrid, og jeg lige var blevet far til Christian. 
Man kan sige, at det var første gang, hvor 
jeg blev ramt af den dråbe, som mødet med 
Kirsten sendte afsted.

Et umiddelbart skæbnefællesskab åbnede 
sig, da det viste sig, at både vores Christian og 
deres Sigrid var født med trisomi-21, i daglig 
tale Downs syndrom.

Dette var starten til en fælles rejse med sorg 
og glæde, håb og fortvivlelse, grin og tårer, ac-
cept og undren. I det hele taget en fælles rejse 
i hele følelsesregistret, men det blev samtidig 
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startskuddet til en fælles rejse og et venskab, 
der startede med kromosomoverskud hos 
vores børn, men baseret på venskab, viden og 
det fantastisk varme menneske, som Kirsten 
var. Så denne rejse var meget let at finde en 
følgesvend i.

Børn, der gik i vuggestue sammen og var 
de første i det nye Magnoliehuset, som Lev 
Frederiksberg også havde en vigtig andel 
i etableringen af. Skolestart på Skolen på 
Ingemannsvej, senere Nordens Plads, hvor 
Kirstens vedholdende interesse for at skabe 
de optimale rammer for vores børn viste, at 
hendes engagement til de virkelig svage var 
ægte og dybtfølt.

Kirstens store overskud og engagement blev 
til et parløb i bestyrelser og råd, hvor vi sam-
men forsøgte at skabe endnu bedre rammer 
for vores egne børn, men også med tanke på 
de børn og unge, der skulle leve med de ram-
mer, som deres personlige handicap i sam-
hørighed med de rammer, som samfundet 
beredvilligt har stillet til rådighed.

Man kunne altid være sikker på, at Kirsten gik 
til dialogen med en konstruktiv optimisme, 
men også med ønsket om, at vi alle kan nok 
gøre det lidt bedre, og altid mødtes man af en 
kvinde, der troppede op med røde kinder, efter 

cykelturen fra Europæiske Forsikring i byen 
eller fra hjemmet på Frederiksberg. Smilet 
og krammet var altid varmt og ægte, og det 
samme var troen på et bedre i morgen også.

Tidligere i år følte Kirsten, at energien på for-
underlig vis ikke helt var som sædvanlig og 
desværre viste en diagnose, at Kirsten på uri-
melig vis var ramt af alvorlig sygdom.

I Lev tog Kirsten orlov, og vi sagde på gensyn. 
Det blev så kun til mailudveksling og tele-
fonopkald herefter. Desværre lykkedes det 
ikke Kirsten at overvinde sin sygdom, og den 
18. december sov hun ind.

Kirsten nåede rigtig meget inden hendes alt 
for tidlige farvel, og vi andre vil arbejde på at 
sende flere dråber afsted i hendes ånd.

Lev Frederiksberg er blevet en meget afholdt 
og kompetent formand fattigere, men et 
endnu større tab har Allan, Bodil og Sigrid 
været ramt af. Vores dybtfølte tanker går til 
familien.

(Kirsten blev bisat 21/12 i stilhed efter familiens 
ønske).

På Lev Frederiksbergs bestyrelses vegne
Lars Kramer
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Dagsorden:
1. Valg af dirigent
2. Formandens beretning
3. Det reviderede regnskab og forslag til 

budget til godkendelse
4. Behandling af forslag der er indleveret 

3 uger før generalforsamlingen
5. Drøftelse af fremtidige aktiviteter

Hvad er en vision? 
Visionen giver retning og fastlægges af re-
præsentantskabet. Den genbesøges ved hvert 
repræsentantskabsmøde enten for at blive 
bekræftet eller revideret. Visionen beskriver 
et fremtidigt billede af foreningen og er den 
fælles retning for organisationen. Visionen er 
bredt formuleret og beskriver foreningens helt 
overordnede mål. Den giver et billede af, hvor-
dan organisationen ønsker at fremstå og blive 
opfattet i fremtiden, og giver samarbejdspart-
nere en opfattelse af, hvor den vil hen. 

Visionen i Levs beslutningssystem 
Visionen giver retning og fastlægges af re-
præsentantskabet. Sammen med missio-
nen udgør visionen et vigtigt grundlag for de 
strategiske valg og fravalg, som foreningen 
behøver. Missionen er lig med Levs formåls-
paragraf. Inden for de rammer, missionen 
udstikker, udgør visionen grundlaget for de 

6. Valg:
 a) Valg af formand 
 b) Valg af bestyrelsesmedlemmer 
 c) Valg af revisor: Bestyrelsen indstiller
       revisor Erling Kristiansen
7. Eventuelt
Der vil blive serveret en vand til mødet.

Vel mødt – bestyrelsen

beslutninger vedrørende prioriteringer og 
strategier, som bestyrelsen ikke mindst på 
baggrund af bidrag fra repræsentantskabs-
mødets debatterende del skal træffe. 

Som illustreret er det et samlet system, hvor 
fundamentet og værdigrundlaget er FN’s 
Handicapkonvention. Det er stadfæstet i Levs 
formålsparagraf og sætter også rammer for 
de beslutninger, der træffes.

Endeligt er der Levs grundfortælling. Grund-
fortællingen beskriver Levs identitet: Hvem er 
Lev? Hvad gør Lev? Grundfortællingen er ikke 
som sådan en del af beslutningshierarkiet. 

Indbydelse til generalforsamling

Levs nye vision for de kommende to år
Lev det bedste liv med inkluderende
fællesskaber, indhold, udvikling
og kvalitet for alle.

Tirsdag den 23. marts 2021 kl. 19.00 i Den Gule Villa,
Dirch Passers Allé 2, 2000 Frederiksberg
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Rasmus Rasmusen har arbejdet der i 15 må-
neder. Startede som souschef. Er i dag tilbuds-
leder. Overtog posten fra den daværende 
centerchef. Har en baggrund som pædagog 
og har også arbejdet i psykiatrien, Region 
Hovedstaden og som teamkoordinator med 
ledelsestyring, stedfortræder for forstandere 
m.m. Har arbejdet mest med den her mål-
gruppe med udviklingshandicap. 

Masser af erfaring med denne gruppe borgere 
men ikke med denne type dagtilbud. Kom fra 
Rønnegaard i Hillerød, Nordsjælland.  

For Rasmus og hans
vision med Magneten
Handler om at afsøge hvilke borgergrundlag, 
der er, og hvilket handicap de har, som gør, 
at de kan komme hos os, og hvilket tilbud de 

har brug for. Og sørge for at det bliver tilpas-
set målgruppen og deres handicap og skabe 
særlig tilrettelagt undervisning i beskyttet 
beskæftigelse. Der er også borgere udefra, 
der benytter tilbuddet Magneten.

Planen er også at få flere borgere ind udefra 
og skabe de rette rammer til dem, der er.  
Paragraf 104 og paragraf 103.  104 er der flest 
borgere af.

Rasmus ønsker også at få flere yngre borgere 
og have flere unge mennesker ind, fx fra STU, 
og få oprettet tilbud til dem.

Planen for 2021 er en podcast, digitale plat-
forme og film, billedredigering, interview og 
at skabe mere digitalisering/multimedieværk-
sted for de eksisterende og borgere udefra, 
skabe flere billeder og videoer. Fx med drone. 
Skal ske i 2021 at ansætte folk til at skabe værk-
stedet og købe ind til det. Men først når corona 
er overstået. 

Ny mand/kvinde på matrikel, ledig plads ny 
stedfortræder kommer også snart. Og det 
glæder Rasmus sig til.

Hvad laver de i bygningen?
Der er værkstedet,  køkkenet ”cafe Bernhard”  
”bølgen”,  ”tårnet” som er (haven og udsigten) 

Interview på Magneten

Fortsættes side 15Rasmus Rasmussen.
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for især autisterne, og terrassen. Bakspejlet 
er i øvrigt åbent på Magneten om aftenen. 

Paragraf 103 og 104 er henholdsvis beskæfti-
gelsedelen og aktivitets- og samværstilbud-
det. Det har ligget der siden 2015. Så ca. 6 år.  
Mange kom fra Egegårdsvej i Rødovre. 

Nu er alt samlet under et tag. 3600 kvadrat-
meter. 84 brugere hver dag, ca. 50/55 medar-
bejdere - 130 gennemsnit. De deler med dem, 
som også benytter sig af sportsrummene, 
hvor der blandt andet dyrkes yoga, karate og 
Jiu-jitsu og har en form for samarbejde med 
dem og lokalmiljøet.

Hvad hedder stedet egentlig? 
 (Center for Social Virksomhed) -  CFSV – daglig 
tale, Magneten. 

Det er primært voksne handicappede, som 
går derude og det er tilbuddet på Frederiks-
berg, men der er også nogle borgere, som 
benytter sig af andre tilbud, som hører ind 
under psykiatrien. Men Magneten er stedet 

hvor folk fra de respektive bosteder kommer 
og har deres daglige gang.

Uledsaget adgang om aftenen bruges Mag-
neten også til. De har også en bålhytte og 
sansehave, som man kan komme ud i i trygge 
omgivelser og beskyttet fra omverdenen. 
Trygt miljø med færre stimuli. 

Kantinen og ombygning
Sidste år blev det besluttet, at cafeen skulle 
have et brush-up, og der blev lagt penge til 
side. Men har været lukket ned pga. corona. 
Nyt linolimsgulv er pålagt. Det var starten 
under nedlukningen i foråret. 

Maleren har også været forbi og male i kanti-
nen. Næste hug er møblering. Lounge-ting.  2 
afskærmede områder og en lille ”hule” med 3 
små borde og den anden med sofa og lænestole.

Målet er at sørge for bedre rammer i et lidt 
tryggere miljø og en plantevæg med van-
dingssystem og planteplaneter og træller, 
lameller m.m. Flere farver, mere hygge og 
planter og bedre og mere nærværende be-
lysning.

Midlerne er afsat, og i gang med at blive brugt.

Alexander Waschke,
bestyrelsesmedlem
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Forleden blev der opnået enighed i Folketin-
get om Reserven på socialområdet. Reser-
ven er afløseren for den gamle Satspulje. Og 
blandt de mange initiativer, der får glæde af 
de 760 millioner kroner, er der flere, der er 
rettet mod pårørende til mennesker med 
handicap.

Pårørendekonsulenter
på handicapområdet
Dette initiativ fokuserer på de pårørende, ”der 
oplever, at hverdagen er svær at overskue, og 
at det kan være svært at navigere i det offent-
lige system, som skal hjælpe dem”. Samtidig 
kan det være vanskeligt at få rådgivning. Han-
dicaporganisationer kan nu søge en pulje på i 
alt 19,1 millioner kroner til aktiviteter, som har til 
formål at yde vejledning, støtte og rådgivning 
til pårørende til mennesker med handicap, 
blandt andet i forbindelse med overgangen 
fra ung til voksen. Der afsættes endvidere 
midler til, at Socialstyrelsen kan gennemføre 
en erfaringsopsamling på de projekter, som 
får støtte fra puljen. Der afsættes i alt 20,6 mil-
lioner kroner til initiativet i perioden 2021-2024.

Hjælp til søskende til børn med handicap
Et andet initiativ, der nu får støtte fra Reserven, 
er en styrkelse af indsatsen over for søskende 
til børn med handicap.

Det er en gruppe, der kan have store udfor-
dringer med at klare dagligdagen og livet 
med deres jævnaldrende. Men der mangler 
relevante tilbud, der sætter fokus på de udfor-
dringer. Partierne er derfor blevet enige om 
at afsætte 10,4 millioner kroner til gruppeba-
serede søskendeindsatser, som ”skal støtte 

op om børnene og klæde forældrene bedre 
på til at støtte op om dem.” Kommuner kan 
søge om støtte til lokale initiativer.

Social- og indenrigsminister Astrid Krag (S) 
siger om aftalen:
”Det kan være en stor belastning for hele 
familien, hvis et barn eller en søskende har 
særlige behov. Vi vil sikre hjælp til pårørende 
til mennesker med handicap, så de selv kan 
klare hverdagen og samtidig støtte deres 
pårørende med særlige behov. Jeg er glad for, 
at vi nu sætter målrettet ind med forløb og 
konsulenter, der kan støtte trængte familier.”

Resten af Reserven
Udover de nævnte initiativer så modtager 
følgende initiativer på handicapområdet også 
midler fra Reserven:
• Videreførelse af indsatsteam til forebyg-

gelse af vold på botilbud og boformer for 
hjemløse.

• Bedre overgang til voksenlivet for unge med 
handicap.

• Forbedret ledelsestilsyn på handicapom-
rådet.

• Finansiering af evalueringen af det specia-
liserede socialområde.

Størstedelen af Reserven går til socialområdet, 
ud over ovennævnte drejer det sig blandt 
andet om støtte til plejefamilier, udsatte børn, 
og så skal der i de kommende år desuden 
udarbejdes en strategi for samarbejdet med 
civilsamfundet, blandt andet med fokus på 
at bekæmpe ensomhed.

Jørgen Danielsen

Politisk fokus på pårørende
til mennesker med handicap
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Tak for jeres opfølgende henvendelse af 
den 22. september 2020 om kontrolop-
målinger og ønske om at måtte bringe 
mit svar i jeres medlemsblad.

Hvis informationen kan betrygge jeres 
medlemmer, familier og pårørende, så er I 
selvfølgelig velkomne til at bringe mit svar i 
det næste nummer af jeres medlemsblad. 

Der har desværre indsneget sig et par fejl 
i vores tidligere besvarelse, og vi har derfor 

opdateret svaret med de rigtige informa-
tioner nedenfor. Vi beklager.

Venlig hilsen 
Ulrik Winge
Direktør     
By-, Kultur- og Miljøområdet
Frederiksberg Rådhus
Smallegade 1
DK-2000 Frederiksberg
www.frederiksberg.dk

Efter saneringen blev der igen udført målin-
ger. De nyeste målinger fra april 2020 viser 
meget lave koncentrationer af PCB. Ved stør-
stedelen af målingerne er der desuden ikke 
konstateret PCB over detektionsgrænsen. 
Højeste måling viste 13 ng/m3. jf. Socialministe-
riets ”Vejledning om kommunernes tilsyns- og 
handlepligt efter byfornyelsesloven ved PCB 
i boliger og opholdsrum”, anses PCB-niveau 
under 300 ng/m3 i byfornyelseslovens forstand 
ikke at udgøre en sundhedsfare, og at en 
sundhedsmæssig risiko anses for at være af 
uvæsentlig betydning.

Det kan derfor konkluderes, at der er sket et 
kraftigt fald i de undersøgte lejligheder efter 
iværksættelse af tiltag, og at koncentrationen 
således nu ligger væsentligt under Sundheds-
styrelsens aktionsværdi på 300 ng/m³ for PCB 
i indeluften.

Det er dog aftalt med FFB, som ejer bygnin-
gen, at der, som en kontrolforanstaltning, vil 

Kære Wibeke og Lev Frederiksberg
Mange tak for jeres henvendelse af den 14. 
september 2020 om PCB-afrensningen i ejen-
dommen Betty Nansens Alle 51-53.

Det er forståeligt, at man som forældre og 
pårørende kan være bekymret, når man får 
at vide, at en fremtidig permanent bolig skal 
være i en ejendom, hvor der tilbage i august 
2013 blev konstateret PCB i et niveau vurderet 
til at kunne udgøre en sundhedsrisiko ved 
permanent beboelse.

Jeg har bedt By, Byggeri og Ejendomme om 
input med fakta til mit svar til dig, og jeg kan 
orientere jer om, at efter der blev konstate-
ret PCB, blev der igangsat et arbejde med 
at afdække kilden til PCB-forureningen. Der 
blev fundet frem til, at den primære kilde til 
koncentrationen af PCB i indeluften, var de 
bløde fuger, der var anvendt omkring vindu-
espartier og udvendige døre. I forbindelse 
med renovering af bygningen er der i perioden 
ultimo 2018 – sommeren 2019 blevet udført 
PCB-sanering. 

Kære Wibeke og Lev Frederiksberg

Fortsættes side 21
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blive lavet jævnlige PCB-målinger efter ind-
flytning og herefter med længere intervaller, 
når det viser sig, at tallene fortsat ser fine ud.   
Hvis der skulle opstå en konkret bekymring, 
eller kommunen modtager en henvendelse, 
vil vi som kommunal bygningsmyndighed, jf. 
vores tilsynspligt, igangsætte en undersøgelse 
af forholdet, hvilket f.eks. kan udføres som 
opfølgende målinger af PCB-forekomsten i 
ejendommen.

Jeg håber, at jeg med dette svar har medvirket 
til at mane disse bekymringer til jorden. Hvis I 

skulle have yderligere spørgsmål er I velkomne 
til at rette henvendelse til afdelingschef for By, 
Byggeri og Ejendomme, Lillian Rasch Madsen 
på lima08@frederiksberg.dk eller tlf. 2898 4131.

Venlig hilsen 
Ulrik Winge

Direktør   
By-, Kultur- og Miljøområdet

Frederiksberg Rådhus
Smallegade 1

DK-2000 Frederiksberg
www.frederiksberg.dk

Vidste I?
Overalt i landet er der etableret arbejdsformidling for vores medlemmer. Det hedder 
KLAP. Du kan kontakte dem via Lev. Indtil starten for 5-6 år siden har de skaffet jobs til 
næsten 4000 af vores udviklingshæmmede borgere – jobs, som de kan tjene penge 
på. Hvis du vil læse mere, kan du ringe til Lev, tlf. 36 35 96 96 eller konsultere KLAPS 
hjemmeside – de har 200 ledige jobs, så bare kom i gang.

Du kan også rekvirere en folder hos Lev: ”Har du en førtidspension, og kunne du tænke 
dig et arbejde? Så læs her”.

Wibeke Vadstrup

PS KLAP er for nyligt blevet hædret med en international pris
for sit succesfulde arbejde – netop for vores borgere.
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Det var et samarbejde mellem hjem-
mevejledere i Københavns Kommune 
og en handicapidrætskonsulent, der 
gjorde at KIFU den 24. november 1990 
så dagens lys.

De kæmpede for, at København kunne få en 
organiseret idræt for handicappede med de 
samme muligheder som andre idrætsfor-
eninger. Vi skulle være en forening, der fik 
stillet faciliteter til rådighed af Københavns 
Kommune samt medlemstilskud. 

I starten var foreningen drevet af frivillige 
kræfter, men med tiden og den voksende 
forening blev det tydeligt og nødvendigt med 
et sekretariat. I dag er der et lønnet sekretariat 
med to deltidsstillinger. 

Dengang som nu er det vigtigste, at vores 
medlemmer kan vælge imellem flere idrætter 
og samtidig opnå en klubidentitet. 

Den gang KIFU startede, var der 7 forskellige 
idrætter udbudt, blandt andet folkedans, bad-
minton, svømning og fodbold. I dag har vi 24 
forskellige idrætter fordelt på 24 hold. Der er 
mange af de klassiske idrætter fra dengang, 
der stadig er på programmet i dag, men nye er 
kommet til, bl.a. fitness, e-sport og trampolin. 

Vi har hold for både børn/unge og voksenhold, 
og vi får flere medlemmer år for år. Vi tæller 
pt. 245 medlemmer med udviklingshandicap 
samt knap 50 frivillige trænere, der uge for 
uge, år for år giver vores medlemmer en 
fantastisk idrætsoplevelse og en arena for 
socialt samvær. Netop det sociale samvær 
og identitetsfølelsen er vigtig for KIFU, vi har 
vores eget klubtøj, en traditionsrig idrætsdag 
med indmarch og faner samt løbende ar-
rangementer med stor tilslutning. I sommer 
fejrede vi, at vi igen kunne dyrke idræt i KIFU, 
med en stor Velkommen Tilbage-fest. Vi nyder 
at forny os som forening, men også at holde 
traditionerne i hævd. 

Tak for de første 30 år til alle vores medlem-
mer for at ville dyrke idræt hos os. Tak til alle 
vores frivillige – vi er så privilegerede, tak til 
bosteder, samarbejdspartnere og Københavns 
Kommune - Uden jer intet KIFU. 

KIFU fylder 30 år
KIFU
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Bestyrelsesformand Nina Dietz
Finanstilsynets bestyrelse

Pressen meddeler, at danske banker fra fe-
bruar 2021 ikke mere forpligter sig til at ud-
betale kontanter til kunder, der efterspørger 
det. Foreløbig er det udmeldt, at en bank kan 
have 5 kontant-udbetalingssteder fordelt i 
hele Danmark.

På forespørgsel fik jeg oplyst, at kunder kan få 
et ’kontantudbetalingskort’, der giver adgang 
til penge i kontantautomater. Kortet kræver 
ingen dokumentation for ejerforholdet, og 
tabes det, kan enhver hæve det indestående 
beløb. Der vil fortsat være kontant hævning 
med Visa-Dankort, der kræver dokumentation 
for ejerskab i form af en 4-cifret pinkode.

Hvornår er beslutningen om bankernes be-
grænsning af denne service drøftet offentligt? 
Er denne beslutning truffet i Folketinget og/
eller i Erhvervsministeriet? Demokratiet er 
tilsidesat, så vidt jeg kan se.

Jeg er stærkt optaget af denne beslutning, 
som jeg anser for forkert. Den diskriminerer 
handicappede og ældre borgere, der kan have 
svært ved at huske 4-cifrede koder. Det er den 
samme gruppe borgere, der i en butik eller 
ved en kontantautomat kan miste et hævekort 
og dermed det indsatte beløb. Disse borgere 
vil også være afhængige af, at pårørende el-

ler værge kontinuerligt sætter beløb ind til 
anvendelse.

Hvor vover bankerne at indføre denne be-
grænsning i et monopol, som har været en 
service for landets borgere? En beslutning 
som landets borgere ikke har været medind-
draget i.

Jeg tillader mig at minde om, at da bankerne 
havde behov for støtte fra samfundet under 
finanskrisen 2008-09, fik de en service fra 
samfundet i form af diverse ’bankpakker’.

Jeg vil hermed opfordre Finanstilsynet til at 
stille denne beslutning i bero, indtil en politisk 
og samfundsmæssig vurdering har været 
genstand for offentlig debat, som skal tage 
udgangspunkt i at finde andre muligheder 
for korrekt service overfor ALLE borgere, også 
de 600.000-800.000 borgere som denne be-
slutning tilsidesætter.

Venlig hilsen
Wibeke Vadstrup

Sekretær for Levs bestyrelse
på Frederiksberg

CC: Erhvervsministeren
       Socialministeren
       Direktøren for Nationalbanken
       Levs direktør

Ophævelse af kontanthævninger?Ophævelse af kontanthævninger?



Hvad er egentlig logikken i, at mennesker med 
udviklingshandicap, der bor i botilbud, skal 
have langt dårligere mulighed for ledsagelse 
end andre med handicap?

Behovet for ledsagelse til at kunne besøge 
venner og familie, benytte kulturtilbud eller at 
shoppe er præcis det samme. Alligevel viser en 
ny undersøgelse, at langt de færreste i denne 
sårbare gruppe modtager den ledsagelse, som 
de har behov for og ret til.

Undersøgelsen baserer sig på svar fra 1.079 på-
rørende og er gennemført af Lev henover de 
første uger af oktober måned. Lad os tage et par 
resultater i kort form.

Mener vi, at mennesker med omfattende og kom-
plekse handicap skal have markant dårligere mu-
lighed for den ledsagelse, som er en forudsætning 
for, at de kan pleje deres sociale netværk, besøge 
familien, deltage i sociale og kulturelle aktiviteter 
i lokalsamfundet og gå ud at spise?

Anni Sørensen, landsformand i Lev

Langt de fleste beboere i undersøgelsen har be-
hov for ledsagelse. Alligevel er det kun omkring 
en tredjedel, som er tildelt en ledsageordning 
på 15 timer månedligt (§ 97 i serviceloven). En 
ledsageordning er tydeligvis afgørende for, om 
man kan komme uden for botilbuddet eller ej.  

Næsten 40 procent af de beboere, som ikke 
har en ledsageordning, modtager to eller færre 
timers individuel ledsagelse om måneden. De 
modtager altså ledsagelse på et ekstremt lavt 
niveau, uagtet at deres behov for ledsagelse er 
det samme, som dem der har en ledsageordning.

Ekstremt ringe vilkår
Men selv blandt de botilbudsbeboere, som er 
så heldige at have en ledsageordning, er der 
store udfordringer. Mindst hver fjerde har fået 
taget timer ud af deres ledsageordning med 
den begrundelse, at de bor i botilbud, og de får 
meget sjældent den erstatningsledsagelse fra 
botilbuddet, som de har krav på.

Fradraget kan være helt op til otte timer om 
måneden. Og i de fleste tilfælde er det timer, 
som bare forsvinder ud i det blå, fordi beboeren 
ikke får erstatningsledsagelse fra botilbuddet. 
På årsbasis kan det løbe op i tabt ledsagelse 
svarende til 14 heldagsture af syv timer.

Der kan siges meget om komplicerede regler 
på socialområdet. Det kan der også i dette til-
fælde, hvor undersøgelsens resultater afspejler et 
samspil mellem ledsageordningen (§ 97), social-
pædagogisk bistand (§ 85) og botilbud (blandt 
andet § 108 og 107). Men egentlig kunne vi gå 
langt mere enkelt til værks. Vi kunne begynde 
med at svare på, om det er rimeligt, at mennesker 
med udviklingshandicap har så ekstremt dårlige 
vilkår for at komme uden for deres botilbud?

Konkrete lovintiativer 
Synes vi egentlig, at det er fair, at ledsageordnin-
gen i praksis indeholder langt færre timer, blot 
fordi man bor i botilbud? 

Og mener vi, at mennesker med omfattende og 
komplekse handicap skal have markant dårligere 
mulighed for den ledsagelse, som er en forud-
sætning for, at de kan pleje deres sociale netværk, 
besøge familien, deltage i sociale og kulturelle 
aktiviteter i lokalsamfundet og gå ud at spise?

De fleste vil nok svare nej til ovenstående spørgs-
mål. Alligevel er det sådan, virkeligheden tager 
sig ud, for nogle af de mest sårbare af vores 
medborgere.

Jeg kan heller ikke forestille mig, at man i re-
geringen og i Folketinget synes, at situationen 
er holdbar. 

Derfor er der heller ingen grund til at trække 
tiden ud længere. Der er behov for konkrete lov-
initiativer, som kan rette op på det omfattende 
svigt, som undersøgelsen dokumenterer, og de 
forestående finanslovsforhandlinger er sådan set 
et passende sted at indlede det arbejde.

Debatindlæg fra LEV

Mennesker i botilbud har også behov for ledsagelse




